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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària de l’Arròs  

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: AR/02/21 
Data: 21/12/2021 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 10.00h –12.50h 
 
Ordre del dia  
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  

2. Proposta del Pla Estratègic Nacional de la PAC 2023 – 2027 

3. Torn obert de paraules  
 

 
Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos: Albert Pons, Carles Bertomeu, Eva Morera i Josep Antoni Vidal  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Laura Solé  

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Josep L.  Bosque i Jordi M. Matamoros 

Arrossaires del Delta del Ebre, SCCL: Jordi Casanova  

Camara Arrossera del Montsià (Camara arrossera d’Amposta): Jordi M. Matamoros i Eugenio Fumadó  

 

Entitats  convidades  

IRTA (Institut de Recerca i Tecnologia Agroalimentàries): Mar Català i Jose Miguel Campos  

PRODELTA (Associació de Productors Agraris del Delta de l'Ebre): Marc Ibeas  

 
Representants del DACC 
 
SECRETARIA D’ALIMENTACIÓ  

Direcció General d’Agricultura i Ramaderia  

La directora general d’Agricultura i Ramaderia: Elisenda Guillaumes  (co-presideix la reunió) 

La sub-directora general d’Agricultura: Neus Ferrete 

La cap de Secció d’Agricultura i Sanitat Vegetal a les Terres de l’Ebre: Gemma Galimany  

La responsable de Gestió telemàtica Ramadera: Anna Martell   

La coordinadora tècnica de les Taules Sectorials Agràries: Ana M. Llansó (actua com a secretària)   
 
SECRETARIA D’AGENDA RURAL  

El secretari: Oriol Anson (co-presideix la reunió) 

La Sub-directora de Planificació Rural: Laura Dalmau  

La cap del Servei de Sostenibilitat Agrària: Pilar Ricart  

El Sub-director de Gestió i Control d’Ajuts Directes: Valentí Marco 
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SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A TERRES DE L’EBRE  

El director dels Serveis Territorials: Jesús Gómez  

El director del Parc Natural del Delta de l'Ebre: Francesc Vidal  
 
SECRETARIA GENERAL  

La cap del Servei d’Estadística i Preus Agroalimentaris: Cristina Fumanal  

La responsable d’Anàlisis Sectorial i Mercats Agroalimentaris: Marta Coll  

La tècnica del Servei d’Estadística i Preus Agroalimentaris: Olga Lao  

 

 
Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents a aquesta reunió virtual extraordinària de la Taula Sectorial Agrària de 
l’Arròs demandada pel sector, per ser informat, en la mesura que es té coneixement, sobre com queda 
la nova PAC per al sector de l’arròs,  d’acord amb la proposta del Pla Estratègic nacional de la PAC 
2023-2027 (PEPAC, d’ara en endavant) que ha de ser presentat a la Comissió Europea per part del 
MAPA abans de l’1 de gener de 2022.  
 
La directora indica breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la paraula i moderar aquesta 
reunió, que co-presideix amb el Secretari d’Agenda Rural, oriol Anson, alhora que informa que 
s’enregistrarà si ningú té inconvenient, per facilitar l’elaboració de l’acta i per tal que quedi a disposició 
de tots els assistents. 
 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior 
 
S’aprova per unanimitat l’acta de la reunió anterior amb codi AR/01/2021, duta a terme el 22/06/2021, 
amb les esmenes puntuals aportades per PRODELTA, ja incorporades a l’esborrany d’acta que es va 
fer arribar amb la convocatòria.  Acord 1.  
 
Dites esmenes són:  
 
 Pàgina 5 

Inclusió del darrer paràgraf, després de la icona de l’arxiu que conté l’esborrany de l’acta de la 
reunió anterior: “PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci el possible per a mantenir la 
possibilitat de que els sol·licitants de l’ajut puguin continuar tramitant la sol·licitud amb l’IdCat Mòbil 
ja que amb aquesta eina es permet que els tècnics assessors de cooperatives i organitzacions de 
productors puguin ajudar a tramitar aquesta sol·licitud als seus socis, que sovint desconeixen com 
fer servir aquests tipus de certificat. J. Giné respon que això ve donat per normativa i M. Ibeas li 
demana que es faci arribar als membres de la Taula Sectorial dita normativa. Peticions 2.2b i 
2.2c” 

 
 Pàgina 11, paràgraf 1 

On diu: “També mostra la preocupació pel fet que a Catalunya no s’hagi definit un ecoesquema de 
fertilització com han fet altres comunitats autònomes, i se suma a la petició de la FCAC.”,  
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Ha de dir: “També mostra la preocupació pel fet que el MAPA hagi proposat un eco-esquema sobre 
fertilització per a totes les explotacions agràries d’Espanya, al qual no se sap si Catalunya es podrà 
acollir, arran de la publicació del Decret 153/2019, el qual ja estableix per condicionalitat la majoria 
d’actuacions proposades en la proposta d’eco-esquema de fertilització del Ministeri, deixant en una 
clara i evident situació d’incompetència davant d’altres zones productores d’arròs d’Espanya amb 
qui competim als mercats.” 
 

 Pàgina 15 

Inclusió de dues noves peticions:  

 2.2b  PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci el possible per a mantenir la 
possibilitat de que els sol·licitants de l’ajut puguin continuar tramitant la sol·licitud de l’ajut 
per a l’adquisició de saponines amb l’IdCat Mòbil. 

 2.2c  PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que es faci arribar als membres de la Taula 
Sectorial la normativa que estableix que la tramitació de la sol·licitud de l’ajut per a 
l’adquisició de saponines s’ha de realitzar a través del certificat digital instal·lat a un PC i 
no a través de l’IdCat mòbil. 

 
S’annexa l’esborrany de l’acta de la reunió anterior amb les aportacions incorporades:  

punt 1- Esb ACTA TS 
Arròs juny 2021.pdf  

 

2. Proposta del Pla Estratègic Nacional de la PAC 2023 – 2027 (PEPAC) 
 
La Subdirectora de Planificació Rural, Laura Dalmau, comença informant que, actualment, s’està 
acabant de tancar el Pla Estratègic Nacional de la PAC 2023-2027, per poder-lo presentar a la Comissió 
Europea abans de l’1 de gener de 2022, tal i com va establir la CE. Tot i així, recorda que el tràmit de 
consulta pública de l’esborrany del PEPAC iniciat el 30 de novembre és fins  el 4 de febrer i, per tant, 
encara es poden fer observacions fins aquesta data, que poden ser tingudes en compte, ja que durant 
l’any 2022, la CE anirà fent els requeriments i modificacions que cregui oportunes, ja sigui a proposta 
seva o com a resultat d’aquesta informació pública. Per part del MAPA, un cop finalitzada la consulta 
pública, s’ha compromès a fer arribar les observacions presentades a les comunitats autònomes, al 
menys les que fan referencia a la part de les intervencions del FEADER. 
 
L. Dalmau informa que el Reglament del PEPAC es va publicar el passat 6 de desembre, però encara 
queden els actes delegats per publicar i, per tant, encara queda part de la normativa per fixar per part 
de la CE.  
 
L. Dalmau comunica que, pel que fa a la part de FEADER, la versió del PEPAC que es presentarà avui 
a la Taula, és la que el MAPA lliurarà a la Comissió Europea abans de l’1 de gener de 2022. El PEPAC 
conté tant la part de FEAGA com la de FEADER.  
 
Pel que fa a la part de les Intervencions en el marc del FEADER, L. Dalmau assenyala que una part de 
cada intervenció és fixada pel Ministeri i comú per a totes les comunitats autònomes, i una altra 
específica determinada per cada comunitat autònoma que permet decidir quines actuacions 
d’elegibilitat, compromisos, primes, etc. vol dur a terme per aquella intervenció. 
 
Laura Dalmau diu als assistents que s’explicaran les dues intervencions relacionades amb el sector de 
l’Arròs: una mesura agroambiental i una mesura de cooperació per poder incloure la neteja de canals i 
desaigües que duen a terme les comunitats de regants i per tant s’havia de treure de la mesura 
agroambiental. 
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Mesura Agroambiental  
 
La cap del Servei de Sostenibilitat Agrària, Pilar Ricart, informa que la mesura agroambiental està dins 
de la línia anomenada “Manteniment o millora d’hàbitats i d’activitats agràries tradicionals que preserven 
la biodiversitat”, que a més de les mesures de l’arròs, també inclou les mesures de les pastures 
inundables. 
 
P. Ricart mostra la fitxa de la intervenció, que conté marcada en gris la part comuna fixada pel MAPA 
per a totes les comunitats autònomes, i en vermell les condicions específiques, en aquest cas fixades 
per Catalunya. L’ajut consta de dues actuacions, “Cultiu sostenible d’arròs” (obligatòria) i “Utilització de 
llavor certificada d’arròs” (voluntària).  
 
Pilar Ricart coment les novetats respecte a la mesura del període actual, com la flexibilització en el 
percentatge que cal mantenir de la superfície acollida al compromís subscrit inicialment durant els anys 
següents del compromís plurianual adquirit, que passa a ser del 70% en comptes del 90%.   
 
Pel que fa als compromisos lligats a l’actuació obligatòria de “Cultiu sostenible d’arròs”, P. Ricart 
comenta que hi han canvis, perquè han desaparegut alguns, com el del control de brosses i males 
herbes en canals i desguassos, que ha passat a la mesura de cooperació, i el d’haver de mantenir 
conservats els elements de retenció d’aigua, com petits dics i comportes que s’ha considerat obligatori 
i per tant no calia establir-lo dintre de la mesura agroambiental. Els compromisos que es mantenen són 
dos:   
 

- Realitzar els tractaments contra el Chilo supressalis mitjançant tractaments obligatoris de 
captura massiva o confusió sexual (amb possibilitat de complementar amb tractaments 
insecticides en determinades zones consensuats entre les ADV i el Servei de Sanitat Vegetal 

- Realitzar el control de males herbes de forma mecànica entre l’1 d’octubre i el 31 de març, 
sempre que es presència de Butomus umbellatus es garanteixi la conservació d’aquesta 
espècie protegida. 

 
Pel que fa als compromisos lligats a l’actuació voluntària de “Utilització de llavor certificada d’arròs”, hi 
ha una modificació respecte al compromís del període actual, ja que qui faci aquesta actuació 
(voluntària) haurà de sembrar l’arròs amb llavor certificada en el 100% de la superfície acollida a l’ajut 
(no com a mínim en un 50% de la superfície com deia el període actual).  
 
Pel que fa a les condicions d’admissibilitat, P. Ricart informa que són pràcticament iguals a les que hi 
ha actualment:  

- Mantenir una superfície mínima d’arròs de 0,5 ha 
- Es podran beneficiar dels ajuts els titulars d’explotacions agràries amb superfícies ubicades 

en  els municipis que es detallen (es concreten els municipis de les zones humides del Delta 
de l’Ebre i dels Aiguamolls de l’Empordà, on es poden acollir a l’ajut). 

- Quedaran excloses de l’ajut les superfícies que en el període actual han rebut l’ajut de 
recuperació i/o conservació de pastures inundables. 

 
Pel que fa a les condicions específiques de les primes per a Catalunya, P. Ricart informa que l’import 
de les mateixes serà de 212 €/ha, en el cas del Cultiu ostensible d’arròs i de 75 €/ha, en el cas 
d’Utilització de llavor certificada . S’aplicarà una compensació de primes, al 80% dels valors indicats, 
igual que en el període actual, i una degressivitat aplicada a les superfícies, també igual que el període 
actual, però expressada de forma més clara. S’inclou la possibilitat de poder establir un nombre màxim 
d’hectàrees, a partir del qual s’aplicaria un percentatge de degressivitat del 0%. La taxa de 
cofinançament FEADER és del 43%, igual que l’actual. 
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P. Ricart mostra les taules amb les hectàrees que es pressuposen que hi hauran amb compromisos, 
per a cadascuna de les actuacions, els imports unitaris programats i l’assignació financera anual 
indicativa per a la intervenció. L’assignació financera total per als 5 anys és de 21 M d’€, que inclou, a 
més dels cultius inundables, les pastures inundables   
 
S’annexa la documentació exposada:  

 
 
PRODELTA (M. Ibeas) demana més informació sobre la implicació que pot tenir l’entrada de Butomus 
umbellatus per a l’activitat arrossera i si s’ha previst com gestionar-ho. 
 
L. Dalmau, respon que el compromís del Butomus umbellatus es va introduir a criteri de la DG de 
Polítiques Ambientals i Biodiversitat, perquè considera que calia protegir aquesta espècie amenaçada, 
i com només hi ha presència en 8,4 ha en 3 municipis de l’Empordà, de les més de 20.000 ha que 
s’acullen a la mesura agroambiental, no es va considerar oportú introduir el detall de com desenvolupar 
aquest apartat. A més, la Comissió Europea va demanar que no s’anés molt al detall en el 
desenvolupament dels compromisos per no haver de fer tantes modificacions. 
 
M. Ibeas reitera la seva preocupació per no tenir dissenyat un Pla per si arriba la mala herba al Delta 
de l’Ebre, atès que el compromís són 5 anys més les pròrrogues que hi puguin haver. Unió de Pagesos 
(A. Pons) també se suma a aquesta preocupació. L. Dalmau respon que el control químic de males 
herbes s’haurà de fer sense que afecti a aquesta espècie i reitera que no hi presencia al Delta de l’Ebre; 
en cas que arribés a estar present, ja es determinarà el protocol a seguir pel que fa a la gestió del 
control de males herbes. 
 
La FCAC (J.L Bosque) manifesta que el sector veu molt difícil la convivència del cultiu de l’arròs amb 
la protecció del Butomus umbellatus, si no hi ha una translocació d’aquestes plantes en detectar-se, 
perquè és inevitable que un cop present, la taca no es vagi estenent provocant una disminució de la 
superfície de cultiu. Per tant, demana que es busqui la manera de que aquesta convivència sigui 
assumible per ambdues parts, to indicant que aquestes 8,4 ha, també formen part de la Taula Sectorial 
de l’Arròs.  
 
Unió de Pagesos (J.A. Vidal) està d’acord amb la necessitat de trascolar les plantes d’aquesta espècie 
que es detectin, per poder fer seguidament el control mecànic de les males herbes i seguir amb l’activitat 
arrossera habitual. E. Guillaumes proposa mantenir una reunió bilateral amb el Servei de fauna i Flora, 
per tal d’obtenir la informació de com es comporta aquesta espècie i quines conseqüències té per al 
conreu de l’arròs. Compromís 2a 
 
PRODELTA (M. Ibeas) no comparteix la decisió presa de treure de la mesura agroambiental el 
compromís actual de mantenir conservats els elements de retenció d’aigua, com petits dics i comportes, 
tal  i com es va traslladar en reunions anteriors, ja que al Delta de l’Ebre s’han fet una sèrie d’inversions 
i estan planificades d’altres. Per augmentar l’eficiència en l’ús de l’aigua i així poder donar resposta a 
necessitats hídriques d’altres usos uns gruixos d’aigua als arrossars i que no vagin a parar a enviant 
aigua destinada al cultiu d’arròs també a espais naturals o aprofitaments d’altres sectors que no siguin 
el cultiu d’arròs. 
 
Unió de Pagesos (A. Pons) comparteix l’opinió de que no s’havia de treure el compromís del 
manteniment de dics i comportes, ja que és molt important que siguin nets pels tractaments amb 
saponines contra el cargol poma. 
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L. Dalmau, respon que des del DACC es considera que aquesta actuació forma part d’una bona praxis, 
també en explotacions convencionals, i per això s’ha tret de la mesura agroambiental.  
 
PRODELTA (M. Ibeas) considera que els 2 compromisos actuals que “cauen” amb el nou PEPAC, el 
del manteniment de comportes i dics i el de mantenir l’aigua tancada 4 dies després de fer un tractament 
herbicida per tal que el producte es degradi fan molt de bé als arrossars del Delta de l’Ebre i no entén 
perquè s’han tret. L. Dalmau respon que el temps de degradat del producte fitosanitari està indicat a 
l’etiqueta i per tant amb aquest compromís a la mesura agroambiental no s’anava més enllà del que ja 
és obligatori per al bon ús dels productes fitosanitaris i per aquest motiu es va treure. M. Ibeas afirma 
que no tots els productes ho indiquen i els farà arribar la relació. 
 
PRODELTA (M. Ibeas) manifesta que, sobre el càlcul dels sobrecostos de cara a establir l’import unitari 
de les primes que en el seu dia es va fer arribar des del DACC, es mostra d’acord amb la part 
corresponent al càlcul del cost del control mecànic, però en desacord amb el càlcul del control químic, 
ja que segons els seus càlculs, el cost se’n va a uns 35 €/h, i no als 66,87 €/h que figuren als càlculs 
del DACC i que, curiosament, coincideixen exactament amb l’import utilitzat per valorar el control químic 
de les males herbes dels canals de rec i desaigües, operació que no té res a veure amb la que s’està 
parlant. És de l’opinió que la prima no està ben calculada. M. Ibeas es pregunta que, si des del DACC 
s’han calculat les primes d’acord amb uns sobrecostos determinats i sota la premissa de “balanç zero”, 
perquè es retallen els ajuts? Demana que es faci una assignació pressupostària en base als càlculs 
realitzats. Petició 2b    
 
L. Dalmau informa que els càlculs dels costos els realitza una empresa externa al DACC i s’apliquen 
de manera homogènia per a totes les línies d’ajuts. Pel que fa las imports unitaris, es calculen des del 
DACC fent una simulació en funció dels expedients actuals, tenint en compte la compensació parcial 
de primes i la degressivitat; per tant, si la prima varia, l’import unitari també variarà. S’ha intentat anar 
a “màxims”, tenint en compte la dotació pressupostària i el conjunt de mesures agroambientals.  
 
Pilar Ricart afegeix que en el càlcul del cost del control químic de les males herbes, no només hi ha el 
cost del tractor, ja que es contempla el cost de la maquinaria d’aplicació dels productes fitosanitaris i 
això surt un cost de 33,44 €/h de maquinària, i com es preveuen 2 tractaments, surten els 66,87 €/h.  
 
Unió de Pagesos (A. Pons) manifesta que en la lluita enfront al cranc americà, una de les actuacions 
que han de realitzar és l’ampliació dels malacons per reduir l’impacte negatiu que tenen les galeries 
que fan els crancs en la disminució d’efectivitat dels tractaments amb saponines contra el cargol poma. 
Aquesta ampliació dels malacons tan necessària, va en detriment de la superfície de conreu admissible, 
que es veu retallada any rere any.   
 
P. Ricart respon que caldria revisar-ho, però creu que en principi seria superfície auxiliable i que la 
superfície admissible no s’hauria de veure afectada per aquesta causa pel que fa als ajuts 
agroambientals. Es compromet a revisar-ho i a comunicar-ho al sector. Compromís 2c 
 
PRODELTA (M. Ibeas) recorda que per l’actual PDR, l’any 2014, van fer arribar al departament una 
proposta conjuntament amb la FCAC sobre com compensar en la mesura agroambiental la pèrdua de 
superfície admissible a causa de l’ampliació dels malacons per fer front al cranc americà  suggereix 
recuperar aquest escrit. 
 
El director del Parc Natural del Delta de l'Ebre, Sisco Vidal, considera una molt bona mesura l’ampliació 
dels marges, per diverses raons: per lluitar contra el cargol poma i el cranc americà, perquè fer i 
desfer  els marges any rere any afecta molt a certes espècies de fauna i a la flora auxiliar i perquè 
faciliten el pas dels pagesos en la seva activitat diària rals arrossars. És, per això que ho han aplicat a 
la Illa de Buda i creu que és una qüestió que cal seguir explorant. 
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Unió de Pagesos (J.A. Vidal) demana quan està previst el pagament de les mesures agroambientals, 
campanya 2021, ja que el cobrament de 2 campanyes en el mateix any, els repercuteix negativament, 
parlant sota el prisma de fiscalitat. L. Dalmau respon que no pot donar una data perquè en aquests 
moments hi ha un problema de personal al DACC per finalització de contracte del personal de 
programes, i l’únic que pot dir és que s’intentarà fer el més aviat possible, dins del límit establert per la 
normativa del 30 de juny.  
 
Mesura de Cooperació per al medi ambient 
 
La Subdirectora de Planificació Rural, Laura Dalmau, informa que aquesta mesura no està contemplada 
en la versió que està en el tràmit de consulta pública, perquè es va  fer a posteriori, però sí s’incorporarà 
a la versió del PEPAC que el MAPA ha de presentar a la Comissió abans de l’1 de gener de 2022.  
 
S’annexa la documentació exposada: 

 
 
En aquesta mesura s’ha inclòs el compromís de mantenir net de brosses i males herbes els canals i 
desaigües, ja que no encaixava en la mesura agroambiental perquè no la efectuaven els ramaders, 
sinó les comunitats de regants. L’objectiu principal és reduir l’ús d’herbicides i utilitzar productes i 
tècniques més respectuoses amb el medi ambient (mecànica o manual), i per això s’han previst 
constituir dos grups de cooperació, un per a les actuacions que es duguin a terme als Aiguamolls de 
l’Empordà i un altre per a les que es facin al Delta de l’Ebre. L’ajut d’aquesta actuació es farà pel 
reemborsament dels costos subvencionables, d’acord amb els projectes presentats per les comunitats 
de regants, i podrà arribar a ser del 100% del cost del projecte, un cop acreditada l’execució i el pagant 
als proveïdors de les factures i justificants de pagament presentats, així com els costos propis generats. 
Per aquesta mesura, s’ha previst una reserva de fons total de 5 milions d’€ (1 milió d’€/any).  
 
El director dels SSTT del DACC a les Terres de l’Ebre, Jesus Gómez, proposa que aquesta mesura es 
consulti amb les comunitats de regants, no presents a aquesta reunió perquè no formen part de la Taula 
Sectorial, ja que en són les beneficiàries i qui l’ha de valorar. El Secretari d’Agenda Rural, Oriol Anson, 
respon que ja ho tenen previst, però primer ho volien presentar a la taula Sectorial, ja que és una mesura 
que no havia sortit en la versió de la consulta pública amb la resta de mesures, perquè s’ha ultimat 
aquests dies, atesos els terminis donats pel MAPA.   
 
J. Gómez, assenyala que aquesta mesura no obliga a la longitud total de recs i desguassos, tal com 
van demanar les comunitats de regants a causa de la dificultat de fer aquestes actuacions en certes 
zones, i que les comunitats de regants podran justificar fàcilment el cost, tant de la maquinària, com de 
la mà d’obra i ho troba molt més coherent pagar les actuacions a qui les executa. L. Dalmau, afirma 
que així és.  
 
La FCAC (M. Matamoros) considera que no està ben enfocat, perquè són els pagesos els que paguen 
a les comunitats de regants pels serveis de neteja de recs i desguassos i no veu que aquesta mesura, 
presentada a última hora, encaixi bé entre els agricultors. O. Anson respon que les comunitats de 
regants, en la darrera reunió mantinguda, van comunicar al DACC que no volien fer aquestes 
actuacions amb les primes que s’havien calculat des del DACC  (que ell considera ajustades al cost 
real), i davant del risc de veure els arrossars amb un excés d’herbicides en no fer-se aquest 
manteniment per part de les comunitats de regants, es va buscar la fórmula per encaixar una 
mesura  que vinculés directament a les comunitats de regants, per altra banda, més lògica i simple des 
del punt de vista de la gestió. La proposta encara no s’ha transmès a les comunitats de regants, perquè 
s’ha prioritzat presentar-la a la Taula Sectorial.    
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Arrossaires del Delta del Ebre, SCCL (Jordi Casanova) troba que  el plantejament és correcte, però cal 
saber amb quin pressupost es compta, que els comuneros hauran de gestionar, i que hem de ser 
conscients de que caldrà fer tractaments amb herbicides perquè el pressupost no podrà abastar totes 
les actuacions necessàries, alhora que considera que si hi ha hagut una reducció pressupostària, també 
hauria d’haver un atenuant per a les obligacions dels agricultors. El Secretari, Oriol Anson, li dona a 
raó, perquè el pressupost és el que és, però cal adaptar-se al que disposem. La mesura està adreçada 
a compensar les actuacions que es facin, i en cap moment s’ha dit que cal fer obligatòriament la neteja 
de tot els canal i desguassos. A més, caldrà establir una priorització de les zones on és més urgent i 
necessari actuar, perquè el DACC és conscient de que el pressupost no donarà per a tot.  Insisteix en 
que les comunitats de regants no estaven còmodes pel fet d’executar les actuacions de neteja i cobrar 
dels pagesos. 
 
PRODELTA (M. Ibeas) recorda que cal tenir en compte que la ½ del cordó de terra dels malacons és 
de l’agricultor i que pot fer els tractaments o actuacions que consideri.  
 
La FCAC (J.LL: Bosque) demana per la continuïtat del “Grup Adhoc  del cargol poma” en el PEPAC. E. 
Guillaumes respon que el Grup Adhoc finalitza l’octubre de 2022, i tal i com es va assenyalar en el 
darrer Comitè Tècnic del Cargol poma, no és prevista la seva continuïtat. Durant aquest any 2022 caldrà 
definir les actuacions a fer i com abordar-les pressupostàriament dins del pressupost propi del DACC, 
per continuar lluitant contra el cargol poma, tal i com estableix la normativa, malgrat tot apunta a que 
anem abocats cap a la convivència amb aquesta espècie, sense deixar de seguir lluitant per combatre-
la. Oriol Anson corrobora el que ha dit la directora i assegura que les actuacions contra el cargol poma 
seguiran estant, però ja es veurà en quina forma, perquè es vol tractar de simplificar la gestió 
administrativa que pot suposar.   
 
 
AJUTS DIRECTES 
 
El Sub-director de Gestió i Control d’Ajuts Directes, Valentí Marco, informa sobre els aspectes que 
afecten als ajuts directes en el nou PEPAC, tant pel que fa als ajuts dissociats (presenta les fitxes que 
s’han inclòs en el PEPAC, que actualment està en tràmit de consulta pública i per tant es poden 
consultar i fer al·legacions fins el 4 de febrer de 2022), als Eco-règims (antics Eco-esquemes) on 
s’engloba un nou ajut dissociat dins l’arquitectura ambiental de la PAC) i als ajuts associats.  
 
V. Marco informa que els perceptors d’aquests ajuts són els “agricultors actius” (AA), incidint en la 
professionalització de qui ha de cobrar aquests ajuts; per tant, han d’estar d’alta a la Seguretat Social 
Agrària per compte propi o bé tenir al menys el 25% dels ingressos totals procedents de l’activitat 
agrària. Aquells agricultors que tinguin menys de 5.000€ d’ajuts directes, es consideraran AA. El llindar 
per al cobrament, no variarà respecte al període actual, essent de 300 €, ampliable a 500 €, encara per 
decidir.  
 
Ajuts Directes dissociats 
 
 Ajut Bàsic a la Renda per a la Sostenibilitat (ABRS), constituirà el 50% dels ajuts directes i tots els 

sectors tindran accés. Com a norma general, no hi haurà una nova assignació de drets, i per tant 
seran vigents els drets que es tenen a finals de 2022, tot i que com es constituiran els nous mapes 
de regions amb les dades de 2020, és possible que si s’ha produït alguna reorientació productiva 
en alguna explotació, s’hagi de fer una re-assignació dels drets, però seran casos excepcionals. 
 
Està previst passar de les 50 i escaig regions actuals, a 20 regions, amb una convergència (sense 
topalls) per regió, al 2026, del 85% del valor mig regional, arribant a una convergència plena al 
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2029. S’estableix una degressivitat des dels 60.000 € i un capping a partir de 100.000 € 
(descomptant els costos laborals).  
 
Pel que fa a les regions, es mantenen les 5 tipologies actuals (secà, regadiu, conreus permanents,   
pastures permanents i la regió Balears). A Catalunya, no hi ha grans variacions pel que fa a les 
regions (de 12 regions actuals, passarem a 10), però sí variarà l’import i la distribució de les 
regions. El conreu de l’arròs, que està dins de les “terres de conreu de regadiu” en la regió 09-01, 
amb un import mitjà de la regió prevista de 491,42€ (incloent-hi l’ajut re-distributiu). 
 
L’accés a joves i nous agricultors, continuarà fent-se a través de la Reserva Nacional de drets i les 
cessions sense terres passaran a tenir una retenció del 30% (actualment és del 20%) del valor 
unitari a favor de la Reserva Nacional. 
 
V. Marco adverteix que se segueix treballant, malgrat s’estigui en la fase del tràmit de consulta, i 
per tant el document no estarà tancat fins que el MAPA, que no l’ha consensuat amb les comunitats 
autònomes, el presenti com a molt tard el 31/12/2021 a la Comissió Europea i s’incorporin les 
modificacions que puguin generar les aportacions rebudes derivades de la consulta pública i, pot 
ser també, de la pròpia Comissió Europea. 
 

 Ajut Complementari a la Renda Redistributiva, és un nou ajut que suposa el 10% de l’ajut 
dissociat, destinat a les petites i mitjanes explotacions, i que consisteix en un pagament a les 
primeres hectàrees de cada explotació fet en 2 trams, per afavorir els diferents tipus de 
professional: en el primer tram es pagarà la mitjana i en el segon, fins a un límit, es pagarà un 
plus del 40% del primer tram, i un 5% addicional, si el titular de l’explotació és una dona.  

 
Eco-règims  
 
V. Marco informa que l’arquitectura ambiental de la nova PAC està constituïda per una condicionalitat 
reforçada, en el que cal complir amb els requisits de la condicionalitat i del Greening actuals (l’ajut del 
Greennig actual desapareix), que esdevé en dos ajuts amb vocació ambiental: 

 Eco-règims (abans Eco-esquemes), al primer pilar 
 Les mesures agroambientals, al segon pilar (les quals ja s’han explicat abans)  

 
Els Eco-règims, constitueixen entre el 23 i el 25% del pressupost dels ajuts directes, el que suposa més 
d’1.100.000 d’€. Es tracta d’ajuts voluntaris, destinats a pràctiques agrícoles o ramaderes beneficioses 
per al clima i el medi ambient, amb un nivell d’exigència superior a l’exigit per la condicionalitat i altres 
normatives de caràcter mediambiental. 
 
V. Marco informa que per a cobrar qualsevol dels Eco-règims, en cultius de regadiu, serà obligatori 
portar un quadern electrònic de productes fitosanitaris i fertilitzants, disposar d’un pla de fertilització i 
d’un sistema d’assessorament per al rec. 
 
S’han diferenciat dos tipus d’ajut, segons estiguin relacionats amb l’Agricultura de carboni (millora de 
l’estructura del sòl, erosió, increment del contingut de carboni i reducció d’emissions) o l’Agroecologia 
(per afavorir la biodiversitat i la conservació de recursos naturals). És en aquest segon ajut, on 
s’emmarca el cas del cultiu de l’arròs, concretament en la Pràctica 5 que fa referència als espais de 
biodiversitat, on només es pot acollir l’arròs, cosa que ha estat motiu de queixes per part d’algunes 
comunitats autònomes. 
 
Per optar a aquest ajut cal: o bé mantenir al menys un 2% de superfície corresponent a àrees i elements 
no productius, inclosos els elements de paisatge, o bé dur a terme una gestió sostenible de la làmina 
d’aigua per afavorir no només la instauració d’aus migratòries, sinó també per afavorir el maneig de la 
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mateixa de forma que contribueixi a la disminució de les emissions i a racionalitzar el consum d’aigua. 
V. Marco informa que és la pràctica menys avançada. 
 
Ajuts directes associats 
 
Valentí Marco informa que la proposta de l’Ajut associat a la producció d’arròs és bastant continuista 
respecte l’actual, i no hi ha grans canvis: superfície mínima de l’explotació de 0,5 ha; utilització de llavor 
de certes varietats registrades al Catàleg de varietats de la UE; fer la sembra abans del 30 de juny. En 
canvi, sí varia la fitxa financera que passa dels 12 Md’€ actuals als 14,2 Md’€, amb un import unitari 
indicatiu de 135,69 €/ha. 
 

PRODELTA (M. Ibeas) comenta que un dels motius pels quals s’ha demanat aquesta reunió de la Taula 
Sectorial, ha estat la publicació en l’esborrany de la fitxa publicada pel MAPA dels Eco-règims, d’un 
import unitari de 56,05 €/ha per a la Pràctica 5 de l’arròs, import que no vindria de bon tros a substituir 
el pagament del Greening actual.  
 
Altre motiu, és que no veuen prou definida la fitxa pel que fa a haver de triar entre no cultivar un 2% de 
la superfície (cosa que no veu factible perquè ja hi ha altres factors que redueixen la superfície de 
conreu) i la de dur a terme una gestió sostenible de la làmina d’aigua, a la qual s’acollirien, però voldrien 
aclarir quins requisits es demanaran, atès que considera que tenint el cultiu permanentment inundat 
durant 5 mesos i fent els assecaments que fan abans de Sant Joan al juny, ja estan afavorint la reducció 
d’emissions de carboni. Per tant, els preocupa la seva definició final, ja que depenent de com es faci, 
pot ser una cosa molt bona o anar en contra del sector. 
 
V. Marco diu que no pot respondre a aquesta pregunta perquè aquesta proposta s’acaba de fer, i s’està 
pendent d’aclarir amb el MAPA la definició de la “gestió sostenible de la làmina d’aigua”. Aquesta opció 
va sorgir d’un grup de treball, on eren l’IRTA i diversos centres de recerca, a més de l’administració, i 
va sorgir que fer “seques” en determinats moments era una bona pràctica mediambiental, però no sap 
com quedarà  finalment. Difícilment, el cultiu de l’arròs pot ser més sostenible, però el MAPA sempre 
exigeix un punt més.  
 
PRODELTA (M. Ibeas) demana al DACC que vetlli per si fos cas que el MAPA permetés a una altra 
comunitat autònoma algunes excepcions en els requisits, com per exemple mantenir els camps 
inundats des del maig fins al setembre i fer algunes seques de maig a octubre, que també ho permetin 
a Catalunya. V. Marco respon que els Eco-règims són estatals i d’igual compliment per a totes les 
comunitats autònomes; per tant, això no es donarà.  
 
El Secretari d’Agenda Rural, Oriol Anson reafirma el que acaba de dir V. Marco afegint que les fitxes 
les defineix el MAPA, iguals per a tothom, i per tant no es poden fer adaptacions territorials, tot i que 
haguem fet aportacions (les quals algunes les han incorporat i d’altres no), però en cap moment hem 
pogut triar quins Eco-règims entren en el PEPAC. El que sí podem és fer una proposta d’un nou 
redactat, que ens l’acceptaran o no.  
 
La FCAC (J.LL. Bosque), en relació als ajuts dissociats, diu que l’arròs seria l’únic sector que es veuria 
perjudicat en el Pagament Bàsic pel nou sistema de regions definit per al nou període de la PAC, perquè 
el canvi de regió li suposarà una reducció d’uns 100 €/ha en l’import unitari respecte al que es cobra en 
la regió actual. Demana al DACC que, havent marge fins el 31 de desembre, sol·liciti al MAPA una 
excepcionalitat en el model de regionalització per al conreu de l’arròs per compensar aquesta retallada. 
Petició 2d  
 
V. Marco respon que, efectivament, els valors mitjos de les regions, són superiors als actuals a excepció 
de l’arròs i en un context de reducció de regions i d’intentar a anar a una tarifa plana, aquells que cobren 
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més tenen més possibilitats de perdre. Però caldria saber quines altres comunitats autònomes estan 
en la mateixa regió  (Andalusia, València, però també altres zones) i, en funció del valor que tinguin els 
conreus en aquestes zones i de l’import dels drets i de la convergència, aquesta reducció serà menor 
o major. Aquestes dades s’han demanat al MAPA però no han estat donades. De totes formes, comenta 
que el sector més perjudicat, amb diferència és el de les oliveres d’Andalusia.  
 
La FCAC (J.LL. Bosque), en relació als Eco-règims, manifesta que van participar en una reunió amb el 
MAPA al novembre i que van contribuir bastant en els darrers canvis en la darrera versió del document, 
però coincideix amb PRODELTA de que hi ha una manca de definició en la part del punt de la gestió 
sostenible de la làmina d’aigua, i per això es va fer arribar al DACC una proposta de redacció introduint 
un parell de matisos en la redacció de la fitxa, buscant una major flexibilitat pel que fa a la seva aplicació, 
vàlida per a totes les comunitats autònomes, si el MAPA ho veu bé.  
 
J. LL Bosque, diu que en dita reunió el MAPA va manifestar ser conscient de les diferents realitats de 
les  zones arrosseres de l’Estat Espanyol, i que durant el 2022 s’hauria de buscar una aplicació més 
local d’aquesta gestió de la làmina d’aigua. Demana al DACC que aquesta proposta es faci arribar al 
Ministeri abans del 31 de desembre per tal que pugui ser incorporada al document a presentar a la 
Comissió Europea. Petició 2e. V. Marco li demana que li faci arribar la fitxa amb la proposta de les 
modificacions en la redacció. Petició 2f 
 
La FCAC (J.LL. Bosque) demana que el que s’ha qualificat com un error en la publicació de la fitxa pel 
que fa a l’import unitari de l’Eco-règim de 56,05 €/ha per a la Pràctica 5 de l’arròs, sigui esmenat en la 
versió que s’enviï a  la Comissió Europea el 31 de desembre, i posi els 156 €/ha. Petició 2g 
 
La FCAC (J.LL. Bosque) comenta que algunes comunitats autònomes han introduït com a mesura 
agroambiental (i no com a Eco-règim) la pràctica d’una anivellació de precisió anual com un dels 
elements a efectes de racionalització de l’ús de l’aigua. Aquesta mesura, si  finalment el MAPA accepta 
que les comunitats autònomes siguin les que decideixin les mesures locals a dur a terme per complir 
amb la Gestió sostenible de la làmina d’aigua, podria ser una bona alternativa per a Catalunya, ja que 
això sí es podria complir.      
 
Oriol Anson aclareix que tot i que pot ser ens agradaria, no es poden aplicar els criteris agroambientals 
sobre els Eco-règims. No s’han de confondre els Eco-règims amb les mesures agroambientals, perquè 
en el primer cas, i a diferència del segon, és el MAPA qui els defineix i estableix les primes, i de cap 
manera es poden territorialitzar; per tant, les comunitats autònomes que vulguin implementar mesures 
complementàries, ho han de fer a través de les agroambientals. Tot i així es compromet a traslladar la 
petició de la FCAC al MAPA, però no veu que sigui factible que s’accepti per part d’aquest.  J. LL. 
Bosque afegeix que si troben una redacció que pugui encaixar millor, que estan oberts a acceptar-la. 
 
L’IRTA (M. Català) fa un breu resum de la participació de l’IRTA en les dues reunions (14 de juliol i 14 
de setembre 2021) amb el personal tècnic del MAPA quan s’havien de definir els Eco-règims, tot 
indicant que des del MAPA es pensava en les àrees no productives o de biodiversitat, però no 
específicament per al cultiu de l’arròs. El punt de vista del MAPA era que per això tenien la compensació 
de l’ajut associat.   
 
M. Català manifesta que, en la primera reunió, va defensar la singularitat del conreu de l’arròs respecte 
a la resta de cereals de regadiu, amb uns sobrecostos molt superiors deguts, en bona part, a la gestió 
de l’aigua que havien de fer els agricultors, i que aquest fet que constitueix un element prou 
diferenciador respecte altres conreus de regadiu. En el marc de la Pràctica 5 d’espais de biodiversitat, 
es va parlar també dels marges amb vegetació i va aprofitar per explicar-los la necessitat d’haver 
d’ampliar els marges per lluitar contra les plagues, reduint la superfície auxiliable i la producció. Unes 
altres alternatives  que es van analitzar van ser la de deixar illes de vegetació o zones sense segar per 
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l’alimentació de l’avifauna. Finalment l’alternativa de la gestió de l’aigua va ser la que va tenir millor 
acollida.   
 
En la segona reunió, van ser presents centres de recerca d’altres comunitats autònomes i van quedar 
de manifest les diferents pràctiques que es duen a terme en les diferents zones arrosseres de l’Estat 
Espanyol (crema de palla, rotació de conreus, etc.), quedant com a única pràctica comú la de la gestió 
de l’aigua i per tant va ser quan es va pensar en aquesta actuació  com a element a tenir-se en compte 
en la Pràctica 5 de l’Eco-règim de Biodiversitat.   
 

V. Marco, al fil del que ha comentat la M. Català, afirma que com a Departament, en totes les reunions 
que s’han mantingut amb el MAPA, sempre s’ha posat de relleu el cultiu de l’arròs com a paradigma de 
d’Eco-Regim. Davant la manca de sensibilitat enfront al cultiu de l’arròs per part del Ministeri, es va 
mantenir una reunió prèvia entre els representants de Catalunya, Múrcia, València i Andalusia, per fer 
un front comú davant el MAPA perquè amb les propostes inicials no es veia l’encaix de l’arròs. Finalment 
es va concloure que les dues úniques actuacions que podien tenir acceptació eren les de les zones no 
productives i la de la gestió de la làmina d’aigua, i així es va proposar al MAPA.   

 

3. Torn obert de paraules  
 
PRODELTA (M. Ibeas) manifesta que, respecte els herbicides, per exemple, “Gulliver”, “ Nominee” i  
“Clincher Plus”, productes inclosos en el Registre de productes fitosanitaris del MAPA, l’única menció 
que es fa al registre és el fet d’haver de tancar l’aigua uns dies després del tractament i no estableix 
cap termini igual o superior a 4 dies. Per tant, el compromís de mantenir l’aigua tancada a la parcel·la 
els 4 dies posteriors a un tractament herbicida, va més enllà del que diu la fulla de registre per a aquests 
herbicides. Pregunta si el Servei de Sanitat Vegetal té més informació. Gemma Galimany, del Servei 
de Sanitat Vegetal, respon que no, que és la mateixa informació de que es disposa.  
 
Unió de Pagesos (J.A. Vidal) demana quan està previst el pagament de les mesures agroambientals 
de la campanya d’enguany. L. Dalmau respon que no està en disposició de donar una data pels 
problemes de finalització de contractes del personal del DACC, però es compromet a fer-ho el més 
aviat possible, dins del termini límit establert del 30 de juny de 2022. 

 
 
ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS  
 
1 Per unanimitat, s’aprova l’acta de la reunió anterior amb codi AR/01/2021, duta a terme el 

22/06/2021, amb les esmenes aportades per PRODELTA, a les pàgines 5, 11 i 15, d’acord 
amb el redactat d’aquesta acta al punt 1.  

2a El DACC (E. Guillaumes) es compromet a mantenir una reunió bilateral amb el Servei de 
Fauna i Flora, per tal d’obtenir la informació de com es comporta el Butomus umbellatus i 
quines conseqüències té per al conreu de l’arròs, i el protocol d’actuació per tractar de trobar 
una convivència assumible entre la protecció de l’espècie i el cultiu de l’arròs.  

2b PRODELTA (M. Ibeas) demana que es faci una assignació pressupostària dels ajuts de la 
mesura agroambiental en base als càlculs dels sobrecostos realitzats de cara a establir 
l’import unitari de les primes. 

2c El DACC (P. Ricart) es compromet a revisar si les superfícies corresponents als malacons 
que hi ha dins dels recintes que s’acullen a la mesura agroambiental de l’arròs, són auxiliables, 
o  per contra es resten de la superfície amb dret a l’ajut agroambiental. 
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2d La FCAC (J.LL. Bosque) demana al DACC que, havent marge fins el 31 de desembre, sol·liciti 
al MAPA una excepcionalitat en el model de regionalització per al conreu de l’arròs per 
compensar la retallada d’uns 100 € en el Pagament Bàsic dels ajuts associats, motivada pel 
canvi del mapa de regions en la nova PAC . 

2e La FCAC (J.LL. Bosque) demana al DACC que traslladi al MAPA abans del 31 de desembre 
una proposta de modificació de la redacció pel que fa al punt de la Gestió sostenible de 
la làmina d’aigua de la fitxa de la Pràctica 5 de l’Eco-Règim en el cultiu de l’arròs, de manera 
que flexibilitzi la seva aplicació, per tal que pugui ser incorporada al document del PEPAC a 
presentar a la Comissió Europea. El DACC (O. Anson) es compromet a fer-ho. 

2f El DACC (V. Marco) demana a la FCAC que li faci arribar la fitxa amb la proposta de 
redacció incorporada. La FCAC (J.LL: Bosque) es compromet a fer-ho.  

2g La FCAC (J.LL. Bosque) demana al DACC (O. Anson) que sol·liciti al MAPA abans del 31 de 
desembre de 2021, l’esmena de l’error detectat en la publicació de l’import unitari previst 
per a la Pràctica 5 del cultiu de l’arròs en la fitxa dels Eco-règims, per tal que la versió del 
document que es lliuri a la Comissió Europea ja contingui l’import correcte (156 €/ha en lloc 
dels 56€/ha que posa actualment). El DACC (O. Anson) es compromet a fer-ho. 

 
 
Sense més temes a tractar, la directora general d’Agricultura i Ramaderia agraeix als assistents la seva 
presència i dóna per finalitzada la reunió quan són les 12.49 h. 
 
 
Annexos a l’acta 
 
 Esborrany de l’acta de la reunió anterior AR/01/2021 (pdf) 
 Document “ Intervención 6501.6 Mantenimiento o mejora de hàbitats. Cataluña”  
 Document “Intervención 7165 Cooperación para el medio ambiente” 

 
 

La secretària,                         Vist i plau,   
 
 
 
 
 
 
Coordinadora Tècnica de les Taules Sectorials  
Agràries                    Directora general       
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